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PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL MÉS ALGEMESÍ 

 

Que el regidor d’aquest grup municipal Josep Antoni Bermúdez i Roses eleva al Ple de 

la Corporació per al seu debat i, si s’escau, aprovació: 

Els passats dia 30 d’agost i 28 de setembre Algemesí patí unes fortes pluges que 

ocasionà greus molèsties a nombrosos veïns d’Algemesí, i que inundà baixos i garatges  

subterranis del nostre poble. És cert que aquestes pluges són pluges torrencials en les 

quals plouen molts litres per metre quadrat en poc de temps. Però no és menys cert que 

el nostre clima és un clima mediterrani en el que sempre s’han donat aquest tipus de 

pluges, tal i com la memòria històrica del poble valencià testimonia. Tot i que aquestes 

pluges són episodis esporàdics no són infreqüents i com a tal el nostre poble deu estar 

preparat.  

El ben cert és que no ho estem. Són nombroses les queixes que aquest grup municipal 

ha rebut de veïns de la zona del Pla –especialment del carrer St Nicolau de Bari- i del C/ 

Sant Benet, els quals presentaren el passat dia 4 una instància, acompanyada de 330 

signatures, queixant-se sobre el funcionament del clavegueram. A més a més, hem rebut 

queixes d’altres veïns del carrer Albalat, per la retenció d’aigua que comporten els passos 

elevats, del Parc Salvador Castell –zona de l’institut-, del Carrascalet o de carrers 

adjacents a la fins fa poc coneguda com a l’Avd. País Valencià. 

La missió principal i primera d’un polític és la de resoldre els problemes quotidians dels 

ciutadans. No obstant això, la línia política municipal d’aquest equip de govern és clara: 

invertir en allò que es “veu” i és inaugurable. Així ho testimonien les obres fetes: el 

pàrquing, edifici de la Policia, reformes del parc, centre polivalent... Són molts els milions 

que s’han invertit en Algemesí fruits dels plans ZP, Camps, FEDER, Diputació...  De 

segur que les inversions passen de 12 milions, o tal volta de  15. La gran part d’aquests 

diners han anat a obres faraòniques i megalòmanes, però poques a millorar el dia a dia 

de la ciutadania. El resultat de tot plegat és que no s’ha abordat un problema crònic del 

nostre poble: la xarxa del nostre clavegueram. 

Certament aquest problema és un problema que no té fàcil solució, ni tècnica ni 

econòmica, però l’obligació del polític és fer front al problema, un problema que sorgeix 

reiteradament any rere any. La solució és complexa i costosa, però existir-ne, n’existeix. 
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Al capdavall el problema sorgeix a causa d’una sèrie d’errors humans. El clavegueram es 

fa en una època, i després les circumstàncies canvien; es fa a trossos; es preveu per una 

quantitat de pluja, i la pluja plou el que ella vol, no el que tenim previst. No som 

perfectes. Però això no significa que no es puga arreglar.  

Per a fer-ho cal marcar-ho com a prioritat política i dedicar diners. I això és el que no 

s’ha fet, i ja veurem quan es fa. La solució no es troba sols en reformar o ampliar el 

clavegueram en eixos trams afectats, perquè ahí no ha d’estar necessàriament el 

problema. MES ALGEMESÍ va consultar la setmana passada a diferents tècnics privats 

de la construcció –arquitectes i enginyers- i ha estat revisant junt a ells plànols i 

documentació tècnica sobre el clavegueram per poder fer-se una idea general del tema. 

En el tema del clavegueram passa com amb el tema de les goteres: la causa del problema 

no ha d’estar necessàriament on nosaltres vegem la gotera. Òbviament no netejar els 

embornals o algun problema puntual –especialment els passos de vianants elevats- pot 

agreujar la situació, però pel que estiguérem parlant igual la solució no està en actuar 

necessàriament en aquestes zones. En el cas del Pla, i cal dir que encara hem de recollir 

més informació, el problema pot estar realment fora del Pla, en el dimensionat del 

clavegueram principal on aboca el Pla, més que en ell. Una consulta al plànol del 

clavegueram de 2006 revela com el tram final de la claveguera del Pla –el que s’ubica al 

final del C/ Sant Nicolau de Bari és de 1’8m de diàmetre. Poc després es redueix a 1’7m i 

í finalment en el Passeig de les Corts Valencianes i en la carretera a Albalat, a l’altura de 

l’escorxador, es redueix a 1’3m. 

Una cosa similar passa en el C/ Sant Benet: el problema, possiblement, no està en el 

propi tram –sempre millorable-, sinó en que caldria veure també la connexió en el 

clavegueram de la zona del Parc Bernat Guinovart i revisar també com evitar que l’aigua 

de la part final del Parc Salvador Castell col·lapse per superfície el tram primer. En el 

carrer St Benet el Clavegueram té una dimensió rectangular de 40x80cm, però a ell 

aboquen tots els carrers que interseccionen per dalt i per baix, a més de recollir per 

superfície l’aigua que ve del Parc Salvador Castell, que en l’actualitat no és poca. En la 

instància que presenten els veïns aquests s’escandalitzen de la quantitat de dàtils que 

passaren per davant seu, dàtils provinents de les palmeres del parc, que eren arrossegats 

per l'aigua, i que apunten cap a un possible origen del problema. 

I és que pensar sols en el que es veu i no en el que no es veu és contraproduent. La 

reforma que es “veu” del Parc Salvador Castell davant de l’Institut té conseqüències per 

al que no es veu. La mania de pavimentar quanta més superfície del parc millor i deixar 

sols una porció xicoteta de terra té el seu preu. Abans una part de l’aigua es filtrava per 

la terra cap a baix. Ara, tota l’aigua del pavimentat ha d’anar a buscar el claveguera; i si 

aquest ja està ple, doncs va per superfície. Gran part de l’aigua que inundà el C/ Sant 

Benet baixava pel C/ Acadèmic Segura del Parc on havia fins i tot botat la trapa que hi 

ha en la rotonda. 
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Per totes aquestes raons, i a expenses de les conclusions que puguen sorgir d’un estudi 

detallat del tema, pensem que la solució consisteix en actuar, no sols en les zones 

afectades, sinó principalment en altres zones del poble –mes o menys localitzades- per 

evitar el col·lapse de la xarxa. Podem fer una autovia molt ampla a una gran ciutat, però 

si aquesta sols té una entrada, amb semàfors i de la meitat d’amplària, no fem res. Ací 

passa el mateix, per a solucionar definitivament el tema caldrà invertir molts diners, no 

sabem quants, però podem estar parlant de milions. El problema és que no els tenim. Els 

hem tingut, però ara no els tenim. 

Un polític preocupat per al ciutadania i el benestar dels seus ciutadans hagués dedicat 

gran part d’eixos diners que hem rebut en els anys anteriors a resoldre els problemes 

que “no es veuen”, no a fer ostentosos edificis que es veuen per a demostrar que ha 

passat per l’alcaldia. Els veïns del Pla i del C/ St Benet –i molts altres carrers- podrien 

haver tingut resolt el problema si algú hagués renunciat a fer un pàrquing, un 

macroedifici policial, un centre polivalent o a reformar el parc. I com la gent votà a qui 

volia fer això, això s’ha fet. La política, és això, decidir que es fa amb els diners de tots, 

decidir prioritats.  

Els afectats i la ciutadania en general ha de saber que en última instància els seus 

baixos i garatges se’ls inunda no per un problema tècnic en el clavegueram –que també-, 

sinó sobre tot per un problema polític: qui tenia que decidir en que s’inverteixen els 

diners de tots ha posat el seu problema l’últim, ha primat allò que es veu a allò que “no 

es veu”. 

Però no basta amb quedar-nos amb la lamentació, sinó que cal passar a l’acció. Per fer-

ho no podem posar-nos directament a obrir rasses als carrers afectats, sinó que hem 

d’estudiar on estan els problemes, i hem de fer-ho detalladament. Sabem de l’existència 

d’un estudi i una proposta al respecte de la concessionària de l’aigua potable i el 

manteniment del clavegueram en relació al Pla. Caldrà, a partir d’ahí, emprendre un 

estudi general, una radiografia de l’estat del clavegueram de tot el poble. 

Per un altra banda, és també una queixa freqüent per part dels veïns afectats, la queixa 

per la desantenció que reben en eixos moments crítics per part de les patrulles locals de 

Policia que es veuen desbordades en eixa situació i que possiblement o conten amb un 

protocol clar i global d’actuació. Veïns del C/ Sant Benet i St. Nicolau de Bari es queixen 

pel fet que no es talle el trànsit del carrer quan l’aigua va per damunt de les voreres, ja 

que cada vegada que passa un cotxe l’efecte ona els inunda la casa. Caldria doncs 

treballar en aquesta línia també, per tal que la policia, que compleix ordres, tinga unes 

ordres clares al respecte. 

 

Per tot això, en nom del GRUP MUNICIPAL MÉS ALGEMESÍ propose els següents 

punts d’acord: 
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1. Que l’Ajuntament establisca com a prioritat per a l’any 2013 la realització d’un 

estudi sobre la situació actual del clavegueram al poble, partint tant dels estudis 

al respecte que aporte la concessionària, el plànol actual de la xarxa de 

clavegueram, les incidències i denuncies sobre inundacions presentades pels 

veïns, els informes que obren en poder del Departament d’Urbanisme... 

2. Que per a la realització de tal estudi es designe un funcionari concret del 

Departament d’Urbanisme al qual se li alliberaria de la resta de tasques i que 

contaria no sols amb el suport tècnic de la resta de companys, sinó també amb la 

col·laboració de l’empresa concessionària. 

3. Que en els pressuposts de l’any que ve s’habilite una partida destinada a “estudis i 

treballs tècnics sobre clavegueram” de 9.000€ destinada a poder encomanar 

aquelles estudis i exploracions puntuals que puguen escaure per fer tal estudi. 

4. Tal estudi deu abastir la totalitat de la xarxa de clavegueram del poble, però 

especialment deu centrar-se en l’estudi dels problemes detectats a la zona del Pla, 

C/ Sant Benet, el Carrascalet... Cal estudiar la solució a problemes puntual des 

d’un plantejament holístic i no des d’una perspectiva limitada. 

5. En l’esmentat estudi es dedicaria un apartat a estudiar la incidència en 

l’evacuació de l’aigua dels passos elevats per a vianants o ressalts, ja que en 

determinats carrers fa que l’aigua s’acumule de manera innecessària en la via. 

S’indicaria quin són els més conflictius i es proposarien solucions al respecte. 

6. L’estudi deu proposar solucions, a ser possible vàries, als problemes actuals així 

com propugnar línies d’actuació ad futurum en la planificació de la xarxa de 

clavegueram que tinga en compte les necessitats futures d’Algemesí en aquest 

aspecte en els pròxims 20 o 30 anys. La proposta de les diferents solucions deu 

venir acompanyada d’un estudi econòmic. 

7. Acompanyaria a  l’esmentat estudi també una sèrie de recomanacions a tenir 

present en les properes actuacions urbanístiques per tal d’evitar situacions com la 

que es dona en el Parc Salvador Castell que, al tenir menys superfície de terra que 

absorvisca la pluja, envia més aigua al clavegueram, clavegueram que no està 

preparada per absorbir-la. 

8. Crear una comissió interdepartamental dintre de l’Ajuntament d’Algemesí (Policia 

Local, Urbanisme, Protecció Civil, Brigada d’obres...) que elabore un “Protocol 

d’actuació davant inundacions i pluges torrencials” que tinga per objectiu establir 

quines són les actuacions concretes a desenvolupar en aquestes situacions, 

actuacions que eviten al màxim que els veïns vegen agreujades les conseqüències 

de la pluja. 
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9. Dintre d’aquest protocol s’establiria un calendari públic de neteja dels embornals 

del poble, calendari que seria consultable per la ciutadania que tindria dret a 

reclamar el seu compliment. 

 

Algemesí, 20 d’octubre de 2012. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

SR ALCALDE-PRESIDENT DE L’AJUNTAMENT D’ALGEMESÍ 


